



الدعم المالي المقدم لطلاب الجامعة



Financial Support Provided to University Students



Introduction

Based on its role as an educational and developmental institution, Port Said University adopts an integrated social protection policy aimed at reducing the impact of poverty on access to and continuity in higher education. This policy is grounded in the principle that education is a fundamental right that should not be hindered by economic circumstances, in alignment with Sustainable Development Goal 1 (SDG 1): No Poverty.

This policy is directly aligned with the indicators of the THE Impact Rankings, as the university transforms social support from a supplementary service into a structural mechanism within the educational system that achieves the following:

- SDG 1.3.1: Establishing an institutional social protection network for students through financial support programs and tuition waivers
- SDG 1.4.1: Ensuring equitable access to education by removing economic barriers to courses and educational services
- SDG 1.5.1: Reducing economic vulnerability among the most disadvantaged students, thereby enhancing their academic stability
- SDG 10: Reducing inequalities within the educational environment
- SDG 4: Supporting inclusive and equitable quality education by ensuring equal opportunities for effective learning

مقدمة

انطلاقاً من دور جامعة بورسعيد كمؤسسة تعليمية وتنموية، تتبنى الجامعة سياسة حماية اجتماعية متكاملة تهدف إلى الحد من تأثير الفقر على فرص الالتحاق بالتعليم العالي والاستمرار فيه، استناداً إلى مبدأ أن التعليم حق أساسي لا ينبغي أن تعوقه الظروف الاقتصادية، وذلك اتساقاً مع الهدف الأول من أهداف التنمية المستدامة SDG 1: القضاء على الفقر. وترتبط هذه السياسة مباشرة بمؤشرات تصنيف THE Impact Rankings، إذ تعمل الجامعة على تحويل الدعم الاجتماعي من ممارسة مساندة إلى آلية تنظيمية داخل النظام التعليمي تحقق ما يلي:

- SDG 1.3.1 : إنشاء شبكة حماية اجتماعية مؤسسية للطلاب عبر برامج الدعم المالي والإعفاءات التعليمية
- SDG 1.4.1 : ضمان الإتاحة المتكافئة للتعليم من خلال إزالة الحواجز الاقتصادية أمام الوصول إلى المقررات والخدمات التعليمية
- SDG 1.5.1 : تقليل الهشاشة الاقتصادية للطلاب الأكثر احتياجاً بما يعزز استقرارهم الأكاديمي
- SDG 10 : الحد من عدم المساواة داخل البيئة التعليمية
- SDG 4 : دعم التعليم الجيد الشامل والمنصف عبر تحقيق تكافؤ فرص التعلم الفعلي وتُفَعَّل هذه السياسة من خلال منظومة متعددة المستويات للحماية الاجتماعية تتكامل فيها ثلاثة مسارات تدخل:



Port Said University Sustainable Development Committee



The policy is implemented through a multi-level social protection framework integrating three intervention pathways:

1. Direct financial support preventing cost-related academic interruption
2. Governmental and community partnerships addressing students' living conditions beyond the institution
3. Digital educational protection through tuition waivers to guarantee effective access to learning

Accordingly, the university establishes an integrated social safety net within the academic community that secures educational continuity for disadvantaged groups and promotes social equity across the campus.

1. دعم مالي مباشر يمنع الانقطاع الدراسي المرتبط بالتكلفة
 2. شركات حكومية ومجتمعية تعالج الظروف المعيشية خارج المؤسسة
 3. حماية تعليمية رقمية عبر الإعفاءات الدراسية لضمان الوصول الفعلي إلى التعلم
- وبذلك تشكل الجامعة شبكة أمان اجتماعي متكاملة داخل المجتمع الجامعي تضمن الاستمرارية التعليمية للفئات الأكثر احتياجاً وتدعم العدالة الاجتماعية داخل الحرم الجامعي



Financial Support Provided to University Students (Internal – External – Educational Protection)

Financial Support Provided to University Students (Internal – External – Educational Protection)			
Social Solidarity Fund	Support from the Ministry of Social Solidarity (External)		Misr El-Kheir Foundation
Internal Support	Financial Assistance Project for Students in Need		Ibn Al-Sabeel Project
1,055 male and female students 453,000 EGP	1,133 male and female students 2,573,763.94 EGP	158 male and female students 237,986.56 EGP	67 male and female students 1,469,932.79 EGP
Total Supported 3,414,217.29 EGP			Educational Digital Protection (Fee Waiver – E-Courses)
Direct Financial Beneficiaries	2,413 students		<ul style="list-style-type: none"> 1,263 male and female students Students exempted from paying electronic course fees Support Type: In-Kind Educational Support Financial Value: Not included in total amount <p style="font-size: small; margin-top: 10px;">This support ensures equal access to learning resources and prevents economic barriers to digital education.</p>
Digital Educational Protection	1,263 students		
Total Supported Students	3,676 students		
<ul style="list-style-type: none"> Total amount includes direct financial aid only. Fee waivers are classified as in-kind educational support and 			
* Total amount includes direct financial aid only. Fee waivers are classified as in-kind educational support and counted in financial totals.			



جامعة بورسعيد
كلية التربية
قسم إدارة الصف

مجلس إدارة الصندوق

إتية في يوم الثلاثاء الموافق ٢٠٢٤ / ٤ / ٢٠ عقدت لجنة المساعدات المكونة من

٥٠٠ / سناء عبد العظيم	رئيس الكلية لشئون التعليم و الطلاب
٥٠٠ / أمل بكر أبو العطا	عضو هيئة تدريس
٥٠٠ / سهام إبراهيم شحاته	عضو هيئة تدريس
٥٠٠ / بارهيام رحيم	مدير رعاية الشباب
٥٠٠ / كريم عبد الرحمن عرف	أخصائى إجتماعى

وبعد الاطلاع على الإيضاح المقدمة من الطلاب بالثقله للصندوق للتقال الإجتماعى و بعد فحص الملفات و دراسيتها و تصنيف الحالات كالتالى

عدد المتقدمين (٤٢)

الفرقة الاولى العدد (٥)	المبلغ المستحق (٢٤٠٠)
الفرقة الثانية العدد (١٠)	المبلغ المستحق (٤٤٠٠)
الفرقة الثالثة العدد (٩)	المبلغ المستحق (٤١٠٠)
الفرقة الرابعة العدد (١٨)	المبلغ المستحق (٧٠٠٠)
و أجمالى المبلغ المستحق (١٨٥٠٠)	

توقيع أعضاء اللجنة

٥٠٠ / سناء عبد العظيم	رئيس الكلية لشئون التعليم و الطلاب
٥٠٠ / أمل بكر أبو العطا	عضو هيئة تدريس
٥٠٠ / سهام إبراهيم شحاته	عضو هيئة تدريس
٥٠٠ / بارهيام رحيم	مدير رعاية الشباب
٥٠٠ / كريم عبد الرحمن عرف	أخصائى إجتماعى

BARY



اللائحة الداخلية لصندوق التكافل الإجتماعى " بجامعة بورسعيد "

٧- إعفاء كامل من رسوم الكتب الإلكترونية لطلاب التكافل الإجتماعى والطلاب غير النشيطين من الحالات التى تجيزها لجنة شئون التعليم والطلاب بكلية ومجلس الكلية، ويسلم كشف معتمد من عميد الكلية بأسماء الطلاب وحالات الإعفاء الإحاطة مجلس التعليم والطلاب بالجامعة.

